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Léto se blíží. Na co nezapomenout? 

 

V aktuálním čísle časopisu 

FP-finanční poradce 
se mj. dočtete: 

 

• Renata Mrázková:  
Cesta je v transparentnosti 
a zjednodušování 
 

• Zkušenosti ze 
zahraničního 
poradenského trhu 
 

• Možnosti penzijního 
připojištění 

 

Ukázkový výtisk zdarma: 
http://predplatne.ihned.cz/predplatne/zkouska.php?tit=FP&pref=1 

 

Předplatné si objednejte na adrese: 
http://economia.ihned.cz/predplatne 

 

EGAP letos do května pojistil exporty za 38 miliard Kč 
Státní Exportní garanční a pojišťovací spo-

lečnost pojistila letos do konce května export-
ní projekty za 37,6 miliardy korun, uvedl šéf 
EGAP Jan Procházka. Za celý loňský rok 
EGAP pojistil zboží, služby a investice za 
72,1 miliardy korun. Procházka dále uvedl, že 
EGAP tzv. dozajistil 7,44 miliardy korun, což 
fakticky znamená přenesení části pojistného 
rizika na další i komerční firmy. „Snížili jsme 
tak riziko státu o 7,44 miliardy. Šlo o projekty 
v Ázerbájdžánu, Izraeli a bude to i v Rusku,“ 
uvedl. EGAP pojistil letos podle Procházky například výstavbu pivovaru v Etiopii nebo nemocnice 
v Gabonu.  

Pojišťovny mají nahlášeny povodňové škody zatím za 5,7 mld. Kč  
Pojišťovny v Česku v souvislosti s červnovou velkou vodou evidují 33 tisíc nahlášených pojist-

ných událostí za 5,7 miliardy Kč. Podle jejich odhadu naroste objem škod na 8,1 miliardy korun, 
řekla mluvčí České asociace pojišťoven Marcela Kotyrová. Likvidátoři pojišťoven již velkou větši-
nu škod prohlédli a klientům vyplatili stovky milionů korun. V pojištění obyvatel vzniklo podle 
údajů asociace 28 670 pojistných událostí za 1,84 miliardy Kč. V podnikatelském pojištění to bylo 
4300 škod za celkem 3,86 miliardy Kč. 

Allianz zaplatí za nehodu autobusu v Chorvatsku asi 20 mil. Kč  
Přibližně 20 milionů korun vyplatí pojišťovna Allianz v souvislosti s úmrtími, zraněními a ško-

dami, které vznikly před rokem při nehodě autobusu z Brna ve středním Chorvatsku. Se dvěma 
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POJIŠŤOVNY A PENZIJNÍ FONDY 

S přicházejícím létem začíná každoroční 
cyklus plánování dovolených, aktivizování 
babiček a dědečků, aby si našli čas pohlídat 
vnoučata.  

Z obchodně-finančněporadenského hlediska 
mají velké letní prázdniny, jak 
se jim říká odnepaměti, znač-
ný potenciál pro oslovení 
klienta. Stačí jeden telefonát  
s nabídkou cestovního či úra-
zového pojištění. Pojistkami 
to však nekončí. Někteří lidé i 
přes mediální masáž, že dovo-
lená by neměla být hrazena 
půjčkou, si sjednají spotřebi-
telský úvěr s cílem zadlužit se 
na hezké chvilky se svými 
nejbližšími. 

Ještě než vaši klienti odje-
dou na dovolenou, zeptejte se 
jich, především těch starších 
35 let, jestli nechtějí vstoupit 
do druhého pilíře penzijního 
systému. Předpokládáme, že 
jste tak již učinili během letošního a loňského 
roku. Někteří klienti se však mohou na posled-
ní chvíli rozhodnout, že do druhého pilíře 

vstoupí. I s tímto přáním na poslední chvíli je 
nutné počítat. 

S cestami do zahraničí po vlastní ose, nejčas-
těji vlastním automobilem, je vhodné překont-
rolovat rozsah asistenčních služeb a havarijní-

ho pojištění. Zůstat bezmocně 
trčet tisíce kilometrů od dů-
věrně známého českého pro-
středí asi nikdo nemá v plánu. 
Rozšířená cestovní pojistka 
v tomto případě ušetří pocit, 
že se nelze dovolat pomoci. 
Toto je pouze základní výčet 
úkonů, které můžete s přichá-
zejícím létem podniknout vůči 
svým klientům. Podpoříte tím 
vzájemný vztah, že vám na 
nich opravdu záleží. 
 

Přejeme vám hezký začátek 
léta. 

R e d a k c e  č a s o p i s u  

 F P - f i n a n č n í  p o r a d c e  
 

P.S.: O prázdninách budeme 
pro vás newsletter připravovat každých 14 dní; 

od 2. září se pak vrátíme k týdenní periodicitě 

vydávání. 

MMF: Irsko je na cestě k odchodu 
ze záchranného programu 

Irsko má dobré vyhlídky k tomu, aby v le-
tošním roce opustilo záchranný program. Při 
ozdravování zadlužených bank ale bude i 
nadále využívat evropskou pomoc. Uvedl to 
Mezinárodní měnový fond. Irsko se v roce 
2010 stalo po Řecku druhou zemí eurozóny, 
kterou musel MMF s Evropskou unií zachra-
ňovat. Země ale plní podmínky záchranného 
programu, a MMF jí proto uvolnil další peníze 
ze záchranného úvěru. 

Fed politiku nemění, letos by ale 
mohl omezit nákupy dluhopisů  

Americká centrální banka bude zatím pokra-
čovat v dosavadní podpoře domácí ekonomi-
ky. Nadále tedy počítá s uvolněnou měnovou 
politikou včetně nákupů dluhopisů za 85 mili-
ard dolarů (přes 1,6 bilionu Kč) měsíčně. Šéf 
Fedu Ben Bernanke ale řekl, že pokud se bude 
ekonomika vyvíjet podle předpokladů, začne 
Fed zřejmě už v letošním roce omezovat náku-
py dluhopisů a do poloviny příštího roku je 
zcela zastaví. Centrální banka  předpověděla, 
že americká ekonomika letos vykáže růst  
o 2,3 až 2,6 procenta, v příštím roce pak oče-
kává zrychlení na 3,0 až 3,5 procenta. Míra 
nezaměstnanosti se podle Fedu v závěru příští-
ho roku bude pohybovat od 6,5 do 6,8 procen-
ta. Letos v květnu stoupla nezaměstnanost  
v USA na 7,6 procenta.  

Fed rovněž oznámil, že ekonomika Spoje-
ných států mírně roste a podmínky na trhu 
práce se nadále zlepšují. Banka zároveň upo-
zornila, že rizika pro hospodářské vyhlídky 
trochu polevila, zdůraznila však, že nezaměst-
nanost zůstává příliš vysoká.  

Fed drží od konce roku 2008 základní úrok 
téměř na nule a nehodlá jej zvyšovat, dokud 
míra nezaměstnanosti v USA neklesne pod  
6,5 procenta. Bernanke také upozornil, že od 
zastavení nákupů dluhopisů do začátku zvyšo-
vání úrokových sazeb zřejmě uplyne „značná“ 
doba.  



řidiči v něm jelo na dovolenou 49 lidí. Asi vlivem mikrospánku jednoho z nich autobus havaroval. 
Zemřelo osm lidí a 40 jich bylo zraněno. Z částky bylo zatím vyplaceno 12 milionů korun, řekl  
mluvčí pojišťovny Václav Bálek. 

(Pokračování ze stránky 1) 
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Ministři financí EU se nedohodli  
na pravidlech pro záchranu bank 

Ministři financí Evropské unie se nedohodli 
na nových pravidlech pro bankovní krize kvůli 
sporům o to, jak by měly být rozděleny nákla-
dy za zkrachovalé banky. Mechanismus řešení 
bankovních krizí je jednou ze součástí připra-
vované bankovní unie. Nová pravidla pro 
„krizové řízení bankovních institucí“ mají po 
finanční krizi v roce 2008 především zajistit,  
aby v budoucnu mohly být banky v případě 
krachu uzavřeny „organizovaně“, tedy podle 
jasně daných kritérií. Má se tím předejít pani-
ce na trzích a zajistit, aby náklady nenesly 
především státy, tedy daňoví poplatníci. 

RBI musí podle nového šéfa  
Seveldy „masivně“ snížit náklady  

Rakouská Raiffeisen Bank International 
musí „masivně“ snížit náklady, protože příle-
žitosti k růstu v částech střední a východní 
Evropy mizí. Rakouským médiím to řekl nový 
generální ředitel RBI Karl Sevelda. RBI mimo 
jiné vlastní českou Raiffeisenbank. Sevelda se 
novým šéfem druhé největší banky ve střední 
a východní Evropě stal před dvěma týdny 
poté, co tehdejší generální ředitel Herbert 
Stepic na svou funkci rezignoval. „Téma ná-
kladů bude v příštích měsících a letech určitě 
velmi rozhodující. Pozorujeme, že růstové 
příležitosti jsou omezené,“ sdělil podle agen-
tury Reuters Sevelda rakouskému listu Kurier. 
Listu Kleine Zeitung pak v jiném rozhovoru 
řekl, že škrty v nákladech budou muset být 
masivní, pokud chce banka udržet stabilní 
zisky. „Ekonomika ve východní Evropě na-
neštěstí není tak dobrá a neoživuje tak rychle, 
jak jsme si původně mysleli,“ uvedl také Se-
velda, který prý chce provést reorganizaci RBI 
a rozšířit její nejvyšší management. Byl prý 
příliš malý ve světle toho, na kolika trzích RBI 
působí. Odchod z regionu ale podle něj RBI 
neplánuje a v Rusku, Polsku, na Slovensku,  
v České republice, Rumunsku a v Rakousku 
chce dál růst, jmenovitě v činnosti se soukro-
mou klientelou. 

Británie chystá prodej akcií Lloyds, 
uvažuje o rozdělení RBS 

Britská vláda je připravena zahájit prodej 
akcií banky Lloyds Banking Group a zároveň 
uvažuje o rozdělení finanční společnosti Royal 
Bank of Scotland (RBS). Řekl to ministr fi-
nancí George Osborne. Vláda získala v ban-
kách podíly výměnou za to, že jim v době 

(Pokračování na stránce 3) (Pokračování na stránce 3) 
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Firmy předražují poplatek za sjednání osobního bankrotu 
Insolvenční zprostředkovatelé, kteří využívají situaci dlužníků a 

nabízejí jim sjednání osobního bankrotu, si účtují poplatek až  
20 tisíc Kč. Na 40 procent žadatelů však u soudu neuspěje a o po-
platek přijde. Neférovou praktiku odhalil průzkum společnosti Pro-
vident Financial, který zmapoval činnost firem nabízejících zpro-
středkování insolvence. Za rok zažádá o insolvenci 24 tisíc lidí,  
takže „insolvenční byznys“ přesahuje 300 milionů korun ročně. Na 
Provident, který nabízí krátkodobé půjčky, se obrací stále více zá-
kazníků s tím, že je oslovují různé firmy s nabídkou oddlužení či 
převzetí jejich závazků. Společnost chtěla zjistit, o koho jde a za 
jakých podmínek pracuje. Provedla proto průzkum formou takzva-
ného mystery shoppingu, na jehož základě prověřila 62 oddlužova-
cích firem. Poplatek za sestavení návrhu na oddlužení se pohybuje 
od 8000 do 20 tisíc Kč a je nevratný, a to i v případě, že insolvenční 
návrh u soudu neuspěje a soud oddlužení zamítne. Výši poplatku 
společnosti nejčastěji odvozují od počtu věřitelů a s tím související 
údajné náročnosti při sepisování podkladů. Někteří uváděli, že poplatek pokryje náklady na advo-
káta, administrativní služby a soudní poplatky. Úspěšnost žadatelů u soudu se ale nemění. Ne-
ziskové organizace, jako například Poradna při finanční tísni, poskytují klientům tutéž službu za-
darmo, oslovené renomované advokátní kanceláře pak zhruba za polovinu uvedených částek. Na-
prostá většina dlužníků však využívá placené zprostředkovatele, protože ti je aktivně vyhledávají,  
přijdou za nimi až domů a přemluví je k podání žádosti.  

Pomoc u bezplatné finanční poradny hledají řádově jen stovky lidí. Měsíčně je přitom v průměru 
podáno okolo 2000 návrhů na soudní oddlužení. Některé prověřované společnosti požadují navíc 
nad rámec poplatku za zpracování žádosti o oddlužení i procento z celkové dlužné částky jako 
bonus, když návrh u soudu uspěje. Pokud klient na oddlužení z důvodu nízkého příjmu nedosáhne, 
ale vlastní nějakou nemovitost, nabídne jim společnost vyřešení situace její zástavou. Dalším nabí-
zeným řešením (více než 30 procent případů) je, že v případě, že klient nedosahuje výší svého 
příjmu na oddlužení, nabídnou mu takzvané přeúvěrování. 
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Banky jsou podle ČNB dál odolné vůči rizikům  
Tuzemské banky jako celek jsou podle výsledků zátěžových testů, které provedla Česká národní 

banka, nadále odolné vůči případnému nepříznivému vývoji. Celková stabilita sektoru by neměla 
být ohrožena ani při výrazně špatném vývoji ekonomiky. Vyplývá to ze Zprávy o finanční stabilitě. 
Rovněž sektor pojišťoven vykázal podle testů ČNB díky vysokému kapitálovému polštáři dosta-
tečnou míru odolnosti vůči nepříznivému vývoji. Sektor penzijních fondů zůstává citlivý na rozko-
lísanost cen držených cenných papírů. „Navýšení kapitálu v průběhu roku 2012 však jeho odolnost 
ve srovnání s minulým rokem posílilo,“ uvedla ČNB. „Bankovní sektor je stabilní a odolný, avšak 
rizika pro další vývoj spatřujeme zejména v případě pokračování nebo dokonce prohlubování eko-
nomické recese. Na finančních trzích pak vidíme určitá rizika spojená s honbou za výnosem,“ 
uvedl guvernér ČNB Miroslav Singer.  

Základní scénář využitý při zátěžových testech reprezentuje vývoj, který považuje ČNB za nej-
pravděpodobnější a odpovídá prognóze ČNB. Ta letos počítá s poklesem ekonomiky o 0,5 procen-
ta a s růstem v příštím roce o 1,8 procenta. Takový vývoj povede k poklesu ziskovosti bank. Záro-
veň by způsobil podle ČNB nedostatečnou kapitálovou přiměřenost dvou menších bank, které 
dohromady reprezentují 1 procento celkových aktiv tuzemských bank. Opatření by si podle ČNB 
vyžádala kapitálovou injekci 300 milionů korun. Zátěžový scénář „Vleklá deprese“ počítá s dlou-

BANKY 



          

globální finanční krize poskytla pomoc. Vláda 
do těchto bank napumpovala celkem 66 mili-
ard liber (zhruba 2 biliony Kč), aby zabránila 
jejich kolapsu. Nyní vlastní 39 procent Lloyds 
a 81 procent RBS. Vláda by nyní ráda ukázala, 
že částečně zestátněné banky se zotavují z fi-
nanční krize. „Nic nesignalizuje posun od 
záchrany k oživení lépe než skutečnost, že 
můžeme začít plánovat ukončení vlastnického 
podílu vlády v našich největších bankách,“ 
řekl ministr, jehož citovala agentura Reuters. 
Guvernér britské centrální banky Mervyn 
King nicméně upozornil, že oživení britské 
ekonomiky ještě není zajištěno a že jsou zapo-
třebí další kroky, aby britský bankovní sektor 
nepředstavoval hrozbu pro peníze z kapes 
daňových poplatníků. Dodal však, že plány 
ministra financí ohledně bank Lloyds a RBS 
vítá. „Musíme obnovit důvěru v náš bankovní 
systém. Není v našem národním zájmu mít 
banky, které jsou tak velké, že si nemůžeme 
dovolit jejich kolaps,“ prohlásil. 

Státy G8 slíbily podpořit růst  
a bojovat proti daňovým únikům 

Podporu hospodářského růstu a zaměstna-
nosti, ale také snahu o větší transparentnost při 
odvádění daní především ze strany nadnárod-
ních společností slíbily hlavy států G8 v závě-
ru dvoudenního summitu v Severním Irsku. 
Oživení globální ekonomiky, jejíž vyhlídky 
podle nich zůstávají slabé, chtějí zajistit další 
podporou poptávky a stabilizací veřejných 
financí. K oživení hospodářskému růstu by ale 
měla dál přispívat i měnová politika centrál-
ních bank, které by se měly snažit také o zajiš-
tění cenové stability v domácí ekonomice. 
Právě role centrálních bank měla být podle 
očekávání jedním z hlavních témat summitu, 
když se téma dostalo do centra pozornosti na 
finančních trzích, mimo jiné i kvůli chystaným 
změnám v měnové politice v USA. Nastarto-
vat růst by podle států G8 mohlo pomoci také 
odstranění obchodních bariér a nadměrné 
byrokracie. Příkladem má být plánovaná do-
hoda o zóně volného obchodu mezi USA a 
Evropskou unií.  

Zahájení obchodních jednání, jejichž výsled-
kem by mohla být největší zóna volného ob-
chodu na světě, evropští a američtí lídři slav-
nostně oznámili v pondělí na okraj summitu. 
V boji proti daňovým únikům lídři G8 podpo-
rují zavedení celosvětového systému sdílení 
údajů mezi daňovými úřady. Společnosti by 
podle nich měly být nuceny odvádět daně  
z příjmů tam, kde tyto příjmy vznikly. Úřady 
by prý také měly získat přístup k údajům  
o vlastnické struktuře společností.  

Lídři zemí G8 se však vyjádřili i ke společ-
nostem, které se zabývají těžbou surovin. Ty 
by podle nich měly vládám poskytovat pře-
hled o svých platbách, aby se především v ze- 
mích s rozvíjejícími se ekonomikami zabráni-
lo tomu, že z nerostného bohatství budou mít 
užitek jen politická elita a zahraniční koncer-
ny. Kromě toho státy G8 slíbily pokračovat  
v boji proti světové chudobě. S konkrétními 
novými přísliby pomoci ale nepřišly. 

(Pokračování ze stránky 2) 
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hotrvajícím propadem domácí ekonomické aktivity pro příští tři roky a s tím souvisejícím pokle-
sem reálných mezd a nárůstem nezaměstnanosti. V takovém případě by požadavky na osmipro-
centní kapitálovou přiměřenost nesplnilo 13 finančních institucí a kapitálové injekce by si vyžáda-
ly 16 miliard korun.  

„Z hlediska velikosti bankovního sektoru se nejedná o významnou hodnotu, která by mohla 
ohrozit jeho stabilitu,“ uvedla centrální banka. Nejhorší dopady by měl na tuzemské banky vývoj 
podle zátěžového scénáře v kombinaci se znehodnocením poloviny všech expozic pěti největších 
domácích bank vůči svým mateřským skupinám. V takovém případě by regulatorní požadavky na 
kapitál nesplnilo 14 bank a injekce do sektoru by si vyžádaly 31,5 miliardy korun. Celková kapitá-
lová přiměřenost sektoru se pohybuje kolem 15 procent, tedy výrazně nad požadovaným osmipro-
centním limitem. 

Sektor družstevních záložen ČNB hodnotí jako rizikový 
Sektor družstevních záložen hodnotí Česká národ-

ní banka v letošní Zprávě o finanční stabilitě jako 
rizikový. Důvodem je udržování vysokého úročení 
vkladů v době, kdy jsou základní úrokové sazby na 
svých historických minimech. Informovala o tom 
ČNB. Některé družstevní záložny se v poslední době 
dostaly do problémů. „Rizikem pro družstevní zá-
ložny je zejména udržování relativně vysokých úro-
kových sazeb na vkladech v současném období níz-
kých sazeb, což vytváří podnět poskytovat rizikové 
úvěry s vyšší úrokovou sazbou,“ uvedla ČNB ve 
zprávě. Družstevní záložny navíc mají vysokou 
koncentraci takto poskytnutých úvěrů, což může v důsledku ohrozit stabilitu záložen. „Některé 
instituce by také měly výrazně zvýšit obezřetnost svého podnikání a kvalitu řízení rizik,“ uvedla 
ČNB. Centrální banka dále uvedla, že i přes relativní meziroční zlepšení některých ukazatelů rizi-
kovosti či míry krytí úvěrů v selhání družstevních záložen se vývoj těchto ukazatelů v prvním 
čtvrtletí roku 2013 podstatně zhoršil. 

Úrokové sazby hypoték klesly na rekordní minimum  
Průměrná úroková sazba hypoték v květnu dále klesla na 2,96 procenta, a dostala se tak na nej-

nižší hodnotu za dobu sledování ukazatele. Předchozí minimum bylo v dubnu, kdy byla průměrná 
sazba 3,08 procenta. Vyplývá to z údajů Fincentrum Hypoindexu. Index sleduje od roku 2003 prů-
měrnou úrokovou sazbu hypoték bez ohledu na dobu fixace. Mimořádné byly objemy a počty hy-
poték, v obou případech jde o druhý nejúspěšnější měsíc ze deset let. „K prolomení tříprocentní 
hranice dopomohly zejména akce dvou velkých bank, které garancí sazeb pod třemi procenty i bez 
dodatečných věrnostních slev a slev za pojištění nalákaly takové množství klientů, že získaly více 
než polovinu objemu sjednaných hypoték,“ uvedl vedoucí analytik společnosti Fincentrum Josef 
Rajdl. V pátém měsíci letošního roku si klienti sjednali 10 034 hypoték. Absolutní rekord to ale 
není, ten stále pevně drží červen 2007, kdy se počty úvěrů vyšplhaly na 10 787. Objemy sjedna-
ných úvěrů jsou také druhé nejvyšší za celou historii Hypoindexu. Letos v květnu vystoupaly na 
16,081 miliardy korun. V červnu 2007 byl objem sjednaných hypoték 18,720 miliardy korun.  

„Ačkoliv nejde o nejvyšší objemy hypotečních úvěrů v historii měření Fincentrum Hypoindexu, 
vyšší objemy jsme zaznamenali jen v roce 2007. Uvedené akce tak pro zúčastněné banky byly 
velmi úspěšné. Protože již skončily a banky na ně zatím dalšími akcemi nenavázaly, lze předpoklá-
dat, že v červnových statistikách dojde k mírné korekci,“ upozornil Rajdl. 

Banky: Zájem lidí o bezpečnostní schránky neopadl 
Zájem lidí o využití bankovních bezpečnostních schránek neopadl ani po nedávném mimořád-

ném policejním zásahu, při kterém detektivové zabavovali věci, peníze, zlato i dokumenty z někte-
rých bezpečnostních schránek Komerční banky. Největší poptávka je po nich v Praze a dalších 
velkých městech. Vyplývá to z ankety ČTK mezi největšími tuzemskými bankami.  

„Vybírání bankovních schránek v posledních dnech nepozorujeme,“ řekla Klára Pačesová z tis-
kového oddělení České spořitelny. Zájem o jejich využití je velký, souhlasil mluvčí Raiffeisebank 
Tomáš Kofroň. Například v Praze se podle něj čekací lhůta na uvolněnou bezpečnostní schránku 
pohybuje v řádu týdnů až několika měsíců. Komerční banka nabízí přibližně 45 tisíc takzvaných 
safesových schránek. „Zájem o schránky je dlouhodobě stabilní, obsazenost se liší podle lokality. 
V Praze a dalších velkých městech je obsazeno až 95 procent schránek, v menších městech pak 
přibližně 50 procent.  

Zájem je především o schránky větších rozměrů,“ uvedla mluvčí banky Monika Klucová. Pokud 
má klient zájem o využití služby, je pro něj nejjednodušší se informovat na pro něj geograficky 
výhodné pobočce, zda má kapacity ještě volné a jaké schránky (velikostně) jsou k dispozici, dopl-
nila mluvčí ČSOB Pavla Hávová. Nebude-li kapacita dané pobočky nedostatečná, klient se od 
jejích pracovníků dozví, na které nejbližší pobočce bude moci bezpečnostní schránky využít.  

(Pokračování ze stránky 2) 
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Důvěra v ekonomiku v červnu znovu mírně stoupla 
Celková důvěra v domácí ekonomiku v červnu znovu mírně stoupla, zhoršení situace ale nadále 

předpokládá více podnikatelů a spotřebitelů než zlepšení. Souhrnný indikátor důvěry se ve srovná-
ní s květnem zvýšil o 0,5 bodu na minus 3,1 bodu. Oznámil to ČSÚ. Meziměsíčně se zvýšil i indi-
kátor důvěry podnikatelů. V průmyslu a ve stavebnictví se ale důvěra nepatrně snížila. V obchodě 
a ve vybraných odvětvích služeb se zvýšila. Důvěra spotřebitelů meziměsíčně mírně vzrostla. 

S&P: Demise vlády bezprostředně neovlivní český rating 
Demise české vlády nebude mít žádný bezpro-

střední dopad na úvěrové hodnocení České repub-
liky. Uvedla to ratingová agentura Standard & 
Poor's. Dodala však, že bude sledovat, zda bude 
nová vláda pokračovat v politice podporující vy-
vážený hospodářský růst a rozpočtovou konsoli-
daci. Standard & Poor's loni v srpnu potvrdila 
nynější ratingy České republiky se stabilním vý-
hledem. Dlouhodobý a krátkodobý úvěrový rating 
v cizích měnách potvrdila na úrovni AA-/A-1+ a 
v českých korunách na úrovni AA/A-1. Stabilní výhled S&P zdůvodnila rovnováhou rizik a vládní 
úvěrové schopnosti. 

Česká mincovna nově působí v Brně 
Kopii stříbrného brněnského tolaru z roku 1621 začala v uplynulých dnech vyrábět společnost 

Česká mincovna s pomocí Moravského zemského muzea. Učinila tak v souvislosti s otevřením své 
prodejny v Brně. Prodejna sídlí v pobočce České národní banky. Mincovna je jejím výhradním 
dodavatelem mincí. Brněnský tolar patří k nejcennějším mincím raženým v minulosti na Moravě. 
Pokyn k jejich výrobě dal rakouský císař a moravský markrabě Ferdinand II. „Na jedné straně 
zachycuje panovníka, na druhé je pak císařský orel. Byla stříbrná a její replika váží okolo 28 gra-
mů,“ řekla numismatička Dagmar Grossmannová z Moravského zemského muzea. Mincovna 
repliku nabízí za 1450 korun. 

Podle HDP na obyvatele je Česko na 17. příčce v unii 
Česká republika byla podle HDP na obyvatele loni 17. nejbohatší zemí Evropské unie. Oproti 

loňsku si tak polepšila o jednu příčku, když se dostala před Řecko. Průměru EU se však oproti 
roku 2011 mírně vzdálila. Vyplývá to z údajů Evropského statistického úřadu Eurostat. Zatímco  
v roce 2011 byl český HDP na hlavu 80 procent unijního průměru, loni to bylo 79. I tak je však ČR 
na 17. místě. Řecko procházející hlubokou krizí si pohoršilo z 82 procent průměru EU na 75. Za 
ČR je Slovensko s 75 procenty, které si proti roku 2011 o 2 procenta polepšilo a vyrovnalo se Řec-
ku a Portugalsku. Mezi státy unie jsou značné rozdíly. Zatímco HDP na hlavu v Bulharsku dosaho-
val 47 a v Rumunsku 49 procent průměru unie, v Lucembursku to bylo 271 procent, tedy zdaleka 
nejvíc. V tomto případě jsou však statistiky poněkud zkreslené. Do Lucemburska jezdí každodenně 
za prací řada lidí z okolních států, tedy z Francie, Belgie a Německa. Přispívají sice k místní eko-
nomice, ale nepočítají se do přepočtu HDP na obyvatele. Za Lucemburskem následují Rakousko 
(131 procent průměru EU), Irsko (129) a Nizozemsko se Švédskem (128). HDP na hlavu není 
jediným měřítkem bohatství. Dalším je skutečná individuální spotřeba na hlavu (AIC), která bere  
v úvahu individuální spotřebu zboží či služeb bez ohledu na to, jestli je koupily domácnosti, stát 
nebo neziskové organizace. Z tohoto pohledu je ČR jen na 69 procentech unijního průměru na  
22. místě za Slovenskem, Řeckem, Portugalskem i Litvou, které jsou podle HDP za ČR. 

MMF schválil uvolnění peněz  
pro Irsko 

Irsko plní podmínky záchranného programu 
a Mezinárodní měnový fond proto uvolní zemi 
další peníze ze záchranného úvěru. Celkem 
Irsko od MMF obdrží 1,27 miliardy USD 
(24,3 miliardy Kč). MMF upozornil, že irská 
ekonomika loni již druhým rokem za sebou 
mírně vzrostla. Zaměstnanost v prvním čtvrt-
letí se pak meziročně zvýšila o 1 procento. 

Obchodník UBS obviněn  
kvůli sazbám LIBOR 

Britská prokuratura obvinila bývalého ob-
chodníka švýcarské banky UBS Toma Hayese 
ze zločinného spolčení za účelem podvodu  
v souvislosti s případem manipulace klíčovou 
londýnskou úrokovou sazbou LIBOR. Britská 
policie jej zatkla v prosinci a už loni jej obvi-
nily americké úřady. 

Hongkong vyšetřuje HSBC a další 
banky kvůli místní úrokové sazbě 

Hongkong začal kvůli podezření na manipu-
laci s místní referenční úrokovou sazbou HI-
BOR vyšetřovat po švýcarském finančním 
ústavu UBS i britskou HSBC a další meziná-
rodní banky. Sdělil to Hongkongský měnový 
úřad (HKMA), který plní roli místní centrální 
banky. Vyšetřování v Hongkongu navazuje na 
loňské případy manipulace s londýnskou glo-
bálně používanou sazbou LIBOR. HKMA loni 
v prosinci oznámil, že vyšetřuje UBS kvůli 
možným nesrovnalostem v souvislosti se saz-
bami, které banka úřadu nahlašuje. Sazba 
HIBOR pro každý den vzniká ze sazeb, které 
hlásí úřadu velké banky působící v Hongongu. 

Commerzbank do roku 2016 zruší 
5200 pracovních míst 

Německá bankovní skupina Commerzbank 
do roku 2016 zruší asi 5200 pracovních míst, 
což odpovídá více než desetině její celkové 
pracovní síly. Banka tak potvrdila dřívější 
informace některých médií. Commerzbank 
nyní zaměstnává asi 48 tisíc lidí. Rušení míst 
se bude týkat především německých aktivit 
společnosti. 
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